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Akik a bizalmat ellenőrzésekkel építik
Általánosan elfogadott nézet, hogy a radioaktív hulladékok 
kezelésével, tárolásával kapcsolatos szakmai munka csak 
nagyfokú társadalmi elfogadottság mellett végezhető igazán 
eredményesen. Ennek biztosítására az e feladatot hazánkban 
ellátó RHK Kft. megalakulásától kezdve szorosan együttmű-
ködik a telephelyei, illetve a nyugat-mecseki kutatás környe-
zetében alakult ellenőrzési és információs célú önkormány-
zati társulásokkal. A négy társulás tájékoztató és ellenőrző 
tevékenységében, a társadalmi bizalom elősegítésében fontos 
szerepe van a lakossági ellenőrző csoportoknak.  Munkájuk-
ról, terveikről a csoportok vezetőit kérdeztük.

Bagdy Lászó, a bátaapáti Nemzeti Radioaktívhulladék-tároló 
(NRHT) térségében tevékenykedő Társadalmi Ellenőrző Tájé-
koztató Társulás (TETT) Lakossági Ellenőrző Csoportjának ta-
valy ősszel megbízott vezetője:

– Mivel elődöm lemondott, az önkormányzati választások után 
újjáalakult társulás új elnöke engem kért fel, hogy átmeneti idő-
re vállaljam el a csoport irányítását. Mivel évek óta a szakmai 
segítőjük vagyok, ez nem okozott gondot, hiszen a tizennyolc la-
kossági ellenőr között egy új tag van, akit szintén évek óta jól 
ismerek. Ez egy nagyon jól összeszokott csapat, szívesen dol-
gozom velük. Évente két hivatalos találkozónk szokott lenni, és 
általában 6-7 alkalommal végzünk telephelyi ellenőrzéseket, de 
vannak közös szakmai programok is. Legutoljára a Radioaktív 
Hulladék Feldolgozó és Tárolót (RHFT) tekintettük meg, mely 
Püspökszilágy és Kisnémedi települések határában található.  

az atomerőmű kis és közepes aktivitású hulladékainak végleges 
elhelyezésére, mely részleteit tanulmányoznunk kell.  Az első 
tárolókamrát megtöltő betonkonténereket jól ismeri a csoport, 
hiszen sokat mértünk is ezek közül. Tervben van még idén egy 
szlovákiai tanulmányút, a Mohi Atomerőmű melletti felszíni kis 
és közepes aktivitású radioaktívhulladék-tárolóba.  Persze a szo-
kásos évzáró találkozónkat is szeretnénk majd megtartani.

Papp Gizella, a NyugatMecseki Társadalmi Információs Elle-
nőrzési és Településfejlesztési Önkormányzati Társulás (NYM-
TIT) Ellenőrző Bizottságának elnöke:

– Bár a mi térségünkben még hosszú ideig csupán kutatási te-
vékenység folyik, melynek célja a nagy aktivitású radioaktívhul-
ladék-tároló alkalmasságának szakmai igazolása, a társadalmi 
kontroll és a tájékoztatás nálunk is fontos az érintett települé-
seken. Ezért folyamatosan figyelemmel kísérjük a munkálato-
kat. Rendszeresen járunk ki a kutatási területre, és méréseket 
is végzünk. A szakemberekkel nagyon jó az együttműködés. Az 
ellenőrző csoportunk négy fős, két új tag került be, az egyik 
alapító tagunk nyugdíjba ment. A másik tagunk a választások 
előtt lemondott családi okok miatt. Az új tagunk felkészítése év 
elején megtörtént. Februárban voltunk háttérsugárzás-méré-
sen is, Kővágószőlős, Bakonya, továbbá Hetvehely határában. 
A munkánkról nem csak képviselőtestületi üléseken, közmeg-
hallgatásokon számolunk be, de nyugdíjas és ifjúsági klubok-
ba, általános iskolákba is elmegyünk, ha igény van rá, nem-
egyszer e-mailben is van érdeklődés a kutatás fejleményeiről.

Bagdy László a pak-
si atomerőbűben dol-
gozott 1986-tól, ahol 
1993-tól nyugdíjazá-
sáig a radioaktív-hul-
ladék kezelési osztály 
vezetője volt. Később 
az RHK Kft. tájékozta-
tási főmunkatársaként 
folyamatosan részt vett 
az NRHT telephely-ku-
tatásokkal és építéssel 
kapcsolatos kommuni-
kációjában is. A paksi 
atomerőmű Helios-dí-
jasa.

Most több tevékenységünk is szünetel a koronavírus járvány mi-
att. Április 3-án lett volna a sugárvédelmi-sugáregészségügyi 
továbbképzésünk és az új tag felkészítése, de a járvány-helyzet 
miatt el kellett halasztani. Igaz, most a beszállítások is szünetel-
nek, de mire megindulnak, az új ellenőrnek is készen kell állnia. 
Remélhetőleg a második féléves terveinket már meg tudjuk való-
sítani. Elsőként a paksi atomerőműbe megyünk majd, hogy meg-
nézzük az ott készülő kompakt hulladékcsomagokat és azok tech-
nológiai elkészítését – a kettes föld alatti tárolókamrától kezdve 
új hulladékelhelyezési mechanizmust vezetnek be a szakemberek  

A járvány miatt most sok mindenre nincs lehetőség, például a 
márciusra tervezett személyes beszámolónk is elmaradt a tava-
lyi évről. A társulási ülést, és a szokásos havi összejöveteleinket 
sem tudtuk megtartani. Bízom benne, hogy a munkatervünkben 
május-júniusra betervezett sugárzásmérésekre azért sor kerül-

Papp Gizella közigaz-
gatási és közgazdasági 
végzettséggel rendelke-
zik, több mint 20 éves 
munkakapcsolatban 
van az NYMTIT-el. 
2000-től 2012-ig a 
Cserkúti körjegyző-
ség pénzügyi vezetője, 
majd 2013. április 1-től 
a Bicsérdi Közös Ön-
kormányzati Hivatal 
Bodai Kirendeltség 
jogi osztályvezetője, 
kirendeltségvezető. Az 
NyMTIT-ből 3 önkor-
mányzat (Boda, Cserdi- 

Dinnyeberki) hatósági feladatait látja el. Bár Pécsről jár 
Bodára dolgozni, büszke rá, hogy ismerik és bizalommal 
fordulnak hozzá a térség lakosai. Igyekszik mindig és min-
denkinek segíteni.



AZ IZOTÓP TÁJÉKOZTATÓ ELLENŐRZŐ TÁRSULÁS LAPJA       3

2020/III. SZÁM      RHK KFT.

ITET

Elmaradt rendezvények

het már, és a kővágószőlősi Zsongorkő Baráti Körrel közösen 
telephely-látogatást is tervezünk az NRHT-ba vagy az RHFT-be, 
az RHK Kft. valamelyik telephelyére. Nagyon  várjuk a társulás 
nagyrendezvényét, az őszi Tájoló Napot is, ahol az Ellenőrző 
Bizottság kiveszi részét az előkészítési munkákban, illetve a le-
bonyolításában. Ezen a nagy létszámú rendezvényen is rendsze-
resen beszámolok az éves elvégzett munkákról.

Misnyovszkiné Tóth Angéla, a püspökszilágyi Radioaktív 
Hulladék Feldolgozó és Tároló (RHFT) környezetében működő 
Izotóp Tájékoztató Ellenőrző Társulás (ITET) ellenőreinek ve-
zetője:

– A mi csoportunk tizenegy fős, mind a tíz község delegált egy 
tagot, illetve Kisnémediről rajtam kívül van még egy ellenőr. Az 
önkormányzati választást követően a társaságnak nagyjából a 
fele új lett, ezért év elején részt vettünk egy szakmai képzésen a 
püspökszilágyi telephelyen. Ezt követően végig jártuk az üzemet, 
láttuk a tárolócsarnokot, a forró kamrát, és az új könnyűszerke-
zetes csarnok belső épületét, az úgynevezett konténmentet is, ami 
az RHFT biztonságnövelő programjához készült. Ott voltunk a 
daru beüzemelésén is. Az év elején egy beszállítást ellenőriztünk, 
márciusban lett volna következő, de az erről szóló értesítő e-mail 
helyett jött a vírushelyzet, és a munkánkról szóló éves beszámoló 
is elmaradt. Remélem, hogy a második félévben megtörténhet-
nek a beszállítások lakossági ellenőrzései, melyeket az új tagok 
részvételével tervezünk. Bízom benne, hogy lehetőség nyílik arra 
is, hogy egy a forró-kamrában végzett műveletsort is élőben lát-
hassunk.  Ezt szerintem rajtam kívül, aki régóta vagyok ellenőr, 
nem sokan láttak. Végezetül pedig szeretnénk szakmai utat szer-
vezni Bátaapátiba, az NRHT-ba. Mindezek azért fontosak, mert 
a mi tapasztalatainkat a radioaktív hulladékok kezelésének, tá-
rolásának biztonságosságáról különböző fórumokon elég sok itt 
élővel tudjuk megosztani.

Misnyovszkiné Tóth 
Angéla óvodapeda-
gógus, a kisnémedi 
tagóvoda vezetője. A 
kijárási korlátozások 
közepette is dolgozik, 
három gyerek jár most 
is az intézménybe, akik-
nek édesanyja ápolónő, 
illetve bolti eladó. Az 
ellenőrző csoport veze-
tését öt éve vállalta el, 
mivel munkájából adó-
dóan különösen fontos 
számára a biztonság.

Fülöp János, a paksi Kiégett Kazetták Átmeneti Tárolójának 
(KKÁT) környezetében élőket képviselő Társadalmi Ellenőrző, 
Információs és Településfejlesztési Társulás (TEIT) ellenőreinek 
vezetője:

– Az előző önkormányzati választások után lettem a tizenkét fős 
lakossági ellenőrző csoport vezetője. Most októberben a tagok-
nak több mint fele kicserélődött, és azt kértem polgármestertár-
saimtól, hogy véleményvezéreket delegáljanak a csapatba. Igaz, 
hogy a mi térségünkben sokan dolgoznak a paksi atomerőmű-
ben, és így elég jól informáltak a települések lakosai, de itt – az 
atomerőmű, a KKÁT és a Paks II. miatti érintettég okán – a tá-
jékoztatásban különösen szükség van a hiteles, széles kapcsolat-
rendszerrel rendelkező emberekre. Sajnos az ellenőri feladatok 
ellátásához szükséges felkészülés most a veszélyhelyzet miatt 
késedelmet szenved. Amint lehetséges az új bizottsági tagokkal 
együtt, szakemberek vezetésével egy napos képzésen veszünk 
majd részt mind a paksi atomerőműben, mind a KKÁT-ban. Ez 
a régieknek a tudás felfrissítését, az újaknak a sugárvédelmi 
vizsga megszerzését eredményezi majd, amely ahhoz szüksé-
ges, hogy az atomerőmű munkaterületeire beléphessünk, vagy 
a KKÁT-ban ellenőrzéseket végezhessünk. Mivel dolgoztam az 
erőműben, tudom, mi az, ami egy ellenőr számára fontos-érde-
kes. Ezért kezdeményeztem például a paksi atomerőmű Karban-
tartó és Gyakorló Központjának látogatását, ahol mindazt meg 
lehet nézni, ami egy működő atomreaktorba beépítve nem lát-
ható. Erre a második félévben kerül majd sor. Ugyanígy fontos 
lesz, hogy méréseket végezzünk az erőmű vízminta-vételi helyein 
a Duna-víz hőmérsékletére, illetve a szellőzőrendszer légkibo-
csátására vonatkozóan. De két ellenőrzést tervezünk még idén 
a KKÁT-ban is. Az ellenőrző csoport tagjai között a társadalom 
szinte minden szegmenséből találunk képviselőket, így az erőmű 
és a KKÁT biztonságosságát illető tapasztalatainkat széles kör-
ben – és persze baráti beszélgetéseken is – meg tudjuk osztani.

Fülöp János huszon-
két évig dolgozott a 
paksi atomerőműben, 
az atomerőművi beren-
dezések sugármente-
sítésével foglalkozott. 
Büszke rá, hogy öt évig 
részt vett az erőmű épí-
tésében is. Tizenöt éve 
Fadd polgármestere, öt 
éve pedig a lakossági 
ellenőrző csoport veze-
tője.

Az Izotóp Tájékoztató Ellenőrző Társulás tevékenységére is 
rányomta bélyegét a koronavírus járvány. Számos, a koráb-
bi években már megszokott rendezvény maradt el.

Többek között az idei, sorrendben a XVI. Szilárd Leó fizika 
és kémia verseny, melynek mindig a váchartyáni Apáczai Csere 
János Általános Iskola adott helyet. A színvonalas megméret-
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tetésen a tervek szerint 12 oktatási intézmény, köztük a 10 
tagönkormányzat iskoláinak csapatai vettek volna részt. Remél-
hetőleg az őszi iskolakezdésre visszaáll az élet a rendes kerék-
vágásba, kijelölhető lesz a verseny új időpontja, megkezdődhet a 
résztvevők felkészülése, valamint a szervezési munka.

A váci Boronkay Nap, illetve a váci Piarista Gimnáziumban az 
első félévben tervezett, kísérletekkel és előadásokkal színesített 
természettudományi rendezvény is elmaradt.

Az Radioaktív Hulladékokat Kezelő Kft. (RHK Kft.) szokásos 
negyedéves polgármesteri tájékoztatója is elmaradt a kormány 
által kihirdetett rendkívüli veszélyhelyzeti intézkedések miatt. 
Várhatóan a következő tanévben kerül megrendezésre az RHK 
Kft. szervezésében az iskolák számára meghirdetett, elmaradt 
plakátkészítő pályázat. A járvány lecsengőben van, és elmond-
ható, hogy a tagönkormányzatok településein nem alakultak ki 
pandémiás gócpontok, ami a szervezett megelőzésen kívül a la-
kosság együttműködésének is köszönhető. 

GALGAGYÖRK

Játszótér átadás

Egy régi álom vált valóra Galgagyörkön, Pünkösd hétfőjén 
átadásra került a játszótér. Amikor felmerült, mint pályázati 
lehetőség, az előző testület benyújtott egy pályázati anyagot, 
melyen a Galga-Mente és Térsége Leader Egyesület VP6-
19.2.1.-36-3-17 felhívási számon úgy döntött, támogatást 
nyújtanak a játszótér megvalósításához.

A játszótér helyszínéül a Baptista Imaház udvarát választották. 
Ez egy zárt terület, aminek jó a megközelítése is, mivel a főút 
mellett fekszik. A megvalósítás tavaly kezdődött. A pályázaton 
elnyert összeg mellé az önkormányzat, a szülők és vállalkozók 
is gyűjtöttek. Így az elnyert összegen felül további játékokkal 

bővíthető lett a játékpark. A megnyitó napján szerencsére jó idő 
volt. A játszótérre áldást mondott a Baptista gyülekezet lelki-
pásztora Urbán Gedeon, és az evangélikus lelkészasszony Ro-
senbergné Babka Anna is. A játszótéren nemcsak a kisgyerme-
kek tudnak játszani, hanem a felnőttek is le tudnak ülni pihenni 
egy kis időre, ezt egy padokkal borított, fedett rész teszi lehető-
vé. 

Örömmel látom, hogy sokan járnak a játszótérre és a gyerekek 
nagyon szeretik ezeket a modern játékokat – mondta Lami Mó-
nika polgármester.

KISNÉMEDI

Beszámoló az elmúlt időszak történéseiről
Kisnémedin a járvány ideje alatt - ugyan kisebb intenzitással 
- folytatták a megkezdett fejlesztéseket és a folyamatban lévő 
beruházások sem álltak le. Az elmúlt időszak eseményeiről 
ezúton tájékoztatjuk Önöket.

Március közepétől a közintézményeik egy része bezárt, vagy 
szüneteltette az ügyfélfogadást. Előzetes igényfelmérést követő-
en önkéntes segítőkkel és az önkormányzat munkatársaival si-

került megszervezni az idősek ellátását. A művelődési ház-
ban hosszú idő után sikerült kifesteni a nagytermet és kitisz-
títtatani színpad függönyeit, külsőleg teljesen megtisztítani az 
épületet. Szintén az önkormányzat munkatársai és önkéntesek 
kitartó munkájával tartós élelmiszerekből és tisztítószerek-
ből álló csomagot juttattak el minden Kisnémedi háztartásba a 
hetven év felettieknek védő maszkkal kiegészítve – Köszönjük 
mindenkinek, aki rész tudott venni a csomagok kiosztásában.
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A Magyar Falu programban megnyert és a járvány előtt megkez-
dett óvoda udvar felújítását sikerült elvégezni, a meglévő terep-
adottságokat kiegyengették és teljes viacolor burkolatot kapott. 
Egy hatalmas rendezvénytér valósult meg, alig várják hogy a 
falu lakossága felavassa. A Fő utca járda építése jelenleg is fo-
lyamatban van.

Májusban meglátogatta a települést Dr. Batbayar Zeneemyadar 
Mongólia magyarországi nagykövete, a jövőbeni közös együtt-
működés reményében. Megkezdődtek a temető tereprendezési 
munkálatai, az elmúlt évek alatt növénnyel benőtt kerítés hely-
reállítása és a szélső parcellához vezető aszfaltos út kialakítása.
Lehetőségeinkhez és kapacitásunkhoz mérten folyamatos zöld-
terület karbantartás mellett Balog-Béki Péter segítségével meg-
újultak a temetőben lévő padok és a művelődési ház függöny-
tartói. Köszönet az önzetlen segítségért! – mondta Hegyi Ágnes 
jegyző.

Június harmadikán örök nyugalomra helyezték Dr. Farkas Győ-
ző fizikust, Kisnémedi díszpolgárát. Június közepén országosan 
és helyben is sajnos nagy problémákat okozott a szélsőséges 
időjárás és a településen is átfolyó villámárvizek. Többek között 
ezért fontos, hogy minden ingatlantulajdonos a jövőben saját 
maga tartsa rendben a vízelvezető árkot. A nagy mennyiségű ter-
mőföldekről lezúduló hordalékot próbáljuk helyi szinten kezelni, 
de a földtulajdonos együttműködése nélkül ez sajnos nem fog 
menni. Az ebből eredő többletköltségeket az illetékes Kataszt-
rófavédelem ki fogja számlázni a bírság összegével kiegészítve 
az érintett földtulajdonosnak – zárta gondolatait Hegyi Ágnes. 

A MEGÚJULT TEMETŐI PADOK

AZ ÓVODA UDVAR FELÚJÍTÁSA

Sajtóközlemény
Kisnémedi Község Önkormányzata a PM_CSAPVIZ-
GAZD_2017/45 számú Kisnémedi „Kisnémedi Község 
belterületi felszíni csapadékvíz-elvezetés II. üteme” című 
támogatási szerződés keretében 157.35 millió forint támo-
gatást nyert. 

Pályázati adatok:
Pályázat kódszáma: PM_ CSAPVIZGAZD _2017
A projekt címe: „Kisnémedi Község belterületi felszíni csa-
padékvíz-elvezetés II. üteme”
Projekt helyszín: Kisnémedi teljes közigazgatási területén
Projekt összköltség: 165 633 000 Ft
Pályázat benyújtásának dátuma: 2017.08.01.

Projekt rövid összefoglalója:
Kisnémedi Község Önkormányzata 157,35 millió Ft vissza 
nem térítendő támogatást nyert el a PM_ CSAPVIZGAZD 
_2017 kódjelű, a Nemzetgazdasági Minisztérium által kiírt 
Pest megye Területfejlesztési Koncepciója 2014-2030 és Pest 
megye Területfejlesztési Programja 2014-2020 megvalósí-
tásához nyújtott célzott pénzügyi költségvetési támogatás a 
Pest megyei fejlesztések előirányzatból című pályázaton.  A 
projekt keretében Kisnémedi község belterületi felszíni csa-
padékvíz-elvezetés bővítése valósult meg 2019. év végéig.
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A pályázó adatai:
Pályázó neve: Kisnémedi Község Önkormányzata
Pályázó székhely címe: 2165 Kisnémedi, Fő út 5.
Pályázó hivatalos képviselője: Edelman György, polgármester
Képviselő telefonszáma: 06-27/566-000
Képviselő e-mail címe: gyorgy.edelman@kisnemedi.hu
Kapcsolattartó neve: Hegyi Ágnes, jegyző
Kapcsolattartó telefonszáma: 06-27/566-008
Kapcsolattartó e-mail címe: jegyzo@kisnemedi.hu

ŐRBOTTYÁN

Kisnémedi község belterületi felszíni csapadékvíz-elve-
zetés II. ütemének építése során 1605,65 méter nyílt csa-
padékelvezető árok felújítása, 3186,75 méter burkolattal 
ellátott nyílt csapadékvíz-elvezető árok felújítása és épí-
tése, valamint 676,8 méter zárt csapadékvíz-elvezető épí-
tése és felújítása valósult meg. A munkálatok nagy része 
tudatosan a nyári időszakra került időzítésre a patakmeder 
burkolása végett. Kivitelezést a Deponátor Kft. végezte 
el a vonatkozó előírások az engedélyes tervek, illetve a 
műszaki ellenőr útmutatása alapján.

Trianon 100

2020. június 7-én vasárnap 15 órakor az ITET parkban ke-
rült megrendezésre a Nemzeti Összetartozás Napja. Ezen a 
napon emlékeztek meg a trianoni békediktátum aláírásának 
100 éves évfordulójáról. A városi megemlékezés és koszorú-
zás keretein belül átadásra került az új emlékmű.

A rendezvényen részt vett Dr. Sölch Gellért az Emberi Erő-
források Minisztérium parlamenti államtitkárságának stratégiai 
helyettes államtitkára, a szomszéd települések polgármesterei, 
a szlovákiai Kalász testvér-településről érkezett vendégek, Őr-
bottyán város polgármestere és képviselői, Szőlősi László, az 
emlékmű készítője, Tajti Ferenc és Buskó Levente, az emlékmű

A MEGEMLÉKEZÉSRE MEGHÍVOTT VENDÉGEK ÉS ŐRBOTTYÁN KÉPVISELŐTESTÜLETE

megvalósításának támogatói és Őrbottyán lakosai. A Himnuszt 
és Zoboralja himnuszát követően Takács-Sánta Ágnes, a Műve-
lődési Ház intézményvezetője köszöntötte a megjelenteket. El-
sőként Szabó István polgármester és a Kalászról érkezett Farkas 
István mondott beszédet.

Veres Péter, "Ha nem lehettél szálfa" című versét R. Kárpáti Pé-
ter színművész, a "Ha én rózsa volnék" című dalt Gyöngyi Janka 
előadásában hallhatta az emlékező közönség. Ezt követően Sza-
bó István és Farkas István leleplezte, Lajtos János evangélikus 
lelkész és Szabó Gábor Ferenc református lelkész felszentelte 
az emlékművet. A felszentelés után a közönség együtt énekelte
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PENC

Penci fejlesztések
A kényszerű járványügyi helyzet ellenére sem álltak meg a 
fejlesztési folyamatok Pencen. Látványos eleme volt ennek 
a törekvésnek a penci Jakus Lajos Múzeum utólagos külső 
szigetelése.

Az 1740 táján épült kúriaépület lábazatának ugyanis nem volt 
elegendő a szigetelése. A talajvíz felszivárgott a falakba, ahol 
látványos károsodásokat okozott. A múzeum fennállásának hat-
van éve alatt többféle próbálkozás volt a gond megszüntetése 
érdekében. Készültek hozzá levegőztető aknák, az alap mellett 
kavicságy vezeti el a vizet, az épületben pedig folyamatosan 
üzemelnek a páraelszívó berendezések. Úgy tűnik mindez nem 
volt elegendő.

Az Emberi Erőforrások Minisztériuma által kiírt Kubinyi Ágos-
ton program segítségével most talán maradandóbb megoldás 
születhetett. A legkorszerűbb technikával szigetelik a falakat. 
Közvetlenül a földfelszín felett sűrűn egymás mellett furato-
kat készítettek a vastag falakba, melyeket telenyomták a szük-
séges szigetelőanyagokkal. Az ily módon megújult múzeum, a 
járványveszély miatt korlátozás feloldásával újra várja kedves 
látogatóit.

Gyöngyi Jankával a "Nélküled" című dalt. Sajó Sándor "Ma-
gyarnak lenni" című versét R. Kárpáti Péter adta elő. 

Az ünnepi műsort követően koszorút helyezett el Őrbottyán 
Város Önkormányzata, Rétvári Bence országgyűlési képviselő 
nevében Dr. Sölch Gellért helyettes államtitkár, Kalász test-
vér-település, a Kvassay Jenő Általános Iskola, az Őrbottyáni 
Református Egyház, a KDNP helyi szervezete, a Kvassay Ala-
pítvány, Tajti Ferenc és Buskó Levente, a Tarsolyos Baráti Kör 
Hagyományőrző Egyesület, a Kvassay Klub és a Hegedűs Géza 

Kulturális Egyesület. A koszorúzást követően elhelyezésre ke-
rültek az emlékezés virágai. Az ünnepség a Székely Himnusszal 
és a Szózattal ért véget. 

Ezúton szeretnék köszönetet mondani mindenkinek, aki mun-
kájával segítette, hogy ilyen rövid idő alatt létrejöhessen ez az 
ünnepség. Külön köszönöm R. Kárpáti Péternek és Gyöngyi 
Jankának, hogy felkérésünket elfogadták – mondta lapunknak 
Takács-Sánta Ágnes, az őrbottyáni Művelődési Ház és Könyvtár 
intézményvezetője.

A MEGSZÉPÜLT MÚZEUM VÁRJA A LÁTOGATÓIT

A múzeum szomszédságában is elindult egy komoly beruházás. 
A település egykori Evva-kastélya ugyanis ma általános iskola-
ként működik. Az intézmény szakmailag is a legjobbak közé tar-
tozik. Így fordulhatott elő – amit nem sok 1500 lelket számláló 
település mondhat el magáról – hogy immár évek óta meghalad-
ja a tanulólétszám a százötven főt. A magas létszámhoz hozzá-
tartozik az a tény is, hogy a környező településekről is járnak ide

A MEGÚJULT ÉPÜLETSZÁRNY

diákok, de nem mellékes az önkormányzatnak az a törekvése, 
hogy fiatalokat hívjon Pencre. Sok család költözött a faluba, 
hogy élvezze a tiszta levegőt és csendet, továbbá nem elhanya-
golható, hogy könnyen elérhető Vác, Dunakeszi vagy a főváros 
is. Az elképzelés sikere az óvoda hasonlóképp magas létszámá-
ban is tükröződik.

A törekvéseknek köszönhetően szűkössé vált a mai iskola épü-
lete. Két ütemben indult meg fejlesztés. Elsőként a Váci Tanke-
rületi Központ és a penci önkormányzat közös beruházásaként 
készült el az egyik épületszárny új tetőzete, valamint  korszerű 
nyílászárókat kapott a technika terem és az ebédlő.

A PÁLYÁZATI TÁMOGATÁS FORRÁSA

Egy nagyobb beruházás a napokban indult meg. Kiemelt be-
ruházásként valósul meg két új tanterem építése. Ez a fejlesz-
tés várhatóan ez év végére fejeződik be, így a karácsonyt már 
a megszépült, kibővült környezetben köszötnhetik a diákok – 
mondta Végh József "mkl" helytörténész.
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Közösen Püspökhatvan környezetéért
Püspökhatvan vezetősége mindig is nagy figyelmet fordított 
a települési zöldfelületek fejlesztésére, azok ápolására. Aki 
végigsétál a falun, rendezett parkokkal, játszóterekkel és vi-
rágzó sövényekkel találkozhat.

A sok közösségi célú terület azonban sok karbantartási fela-
datot is jelent, ezért mindig akad olyan felület, ahova épp nem 
ért el a gazda vigyázó keze.Vannak emberek, akik ezeket a hi-
ányosságokat észreveszik és szerencsére akadnak olyanok is, 
akik tesznek ellene. Így történt ez most is.

Néhány hónappal ezelőtt megkeresett engem egy helyi közösség, 
hogy szeretnék a “Vico helyén” lévő, ‘48-as emlékmű környeze-
tét rendezni, és ha már ezzel foglalkozom, tervezhetnék rá vala-
mit, ők önkéntes alapon megcsinálják. Abban a szerencsés hely-
zetben voltunk, hogy a kezdeményezők között akadt kertépítő is, 
így az alapanyagok beszerzése, a munkaszervezés és a kivitele-
zés is szakszerűen és gördülékenyen folyhatott – mondta lapunk-
nak Kollár Dávidné Bálint Petra Andrea okl. tájépítészmérnök.

A csoport elsődleges célja az volt, hogy a falu központjában 
található emlékművet és környezetét szebbé tegye. És bár nem 
kérték, a Püspökhatvanért Közalapítvány tagjaival úgy érezték, 
hogy a kezdeményezés belefér a közösségépítő céljaik keretei-
be, így megszavazták, hogy 150.000 Ft-al támogatják az alap-
anyagok beszerzését.

– Miután körvonalazódtak a felhasználható erőforrások, elkészí-
tettem a tervet és bemutattuk Bátyi József polgármester Úrnak, 
aki nagy örömmel fogadta a kezdeményezést és mindennemű tá-
mogatásáról biztosított minket.

A szervezők még több önkéntest toboroztak, megkezdődött az 
alapanyag beszerzés, kitűzték a dátumot. Június 13-án, szombat 
reggel mikor a lelkes csapat gyülekezni kezdett, már elő volt ké-
szítve a terület: előző nap egy helyi vállalkozó elvégezte a durva 
tereprendezést, a helybéli kőfaragó pedig megtisztította a szob-
rot. Mivel egész héten szakadt az eső, izgatottan várták, hogy 
hogyan alakul a kiválasztott nap időjárása, de végül nagyon szép 
idő lett. Sorra jöttek a felajánlások, érkeztek a zsíros kenyerek, 
üdítők és még jégkrémmel is segítették a kemény munkát a te-
lepülés lakosai.

Igaz, még várni kell néhány évet, hogy kialakuljon a végered-
mény, mégis miután elkészültünk, sokan kíváncsiak voltak a vég-
eredményre. Azóta többször megállítottak az utcán, hogy megkö-
szönjék a munkánkat, vagy hogy gratuláljak. Így vált egy szobor 
környezetének rendezése egy valódi közösségformáló erővé! – 
zárta gondolatait Kollár Dávidné Bálint Petra Andrea.

PÜSPÖKSZILÁGY

Nyertes pályázatok Püspökszilágyon
Az elmúlt időszak mindenki számára megterhelő volt. A ko-
ronavírus miatti karanténhelyzet igencsak megnehezítette 
az életünket. Próbára tette a türelmünket, segítőkészségün-
ket, kitartásunkat és nem utolsósorban kihívás elé állította 
kreativitásunkat az otthon töltött kényszernapokban.

A településen szerencsére nem állt meg az élet, továbbra is 
folytatódtak a munkák és nagy örömükre szolgál, hogy újabb 
sikereket tudhat a magáénak a falu. A tavalyi évben beadott Ma-
gyar Falu Program öt pályázatából háromra támogatást nyertek, 
így újabb fejlesztések indulhattak. Az óvoda új kültéri eszközö-
ket kapott. A játékok, köztük az igen tetszetős kalandvár, óriási 
sikert aratott nemcsak a gyermekek, de a szülők körében is.

Hogy fokozzák a legkisebbek örömét és némi feladatot is csem-
pésszenek a felhőtlen szórakozásba, az udvar egy részén szik-
lakert, veteményes, illetve fűszer- és gyógynövénykert került 
kialakításra. Az egyébként is kellemes hangulatú környezet így 
most már igazán pazar látványt nyújt.

Szintén a Magyar Falu Program nyertes pályázatából lett felújít-
va az orvosi rendelő eszközállománya is. Új bútorokkal, orvosi 
felszerelésekkel, modern készülékekkel bővült az eddigi készlet, 
ami még több helyben elvégezhető vizsgálatot biztosít a lakos-
ság számára.
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A program harmadik nyertes pályázatának támogatásából vásá-
rolt kisbusz érkezése nyárra várható. A kilencszemélyes, moz-
gáskorlátozottak szállítására is alkalmas jármű a terveik szerint 
több feladat ellátására is szolgálhat. A gyermekek kirándulásá-
nál, rászorultak lehetőség szerinti szállításánál és az induló fa-
lugondnoki szolgálatnál is alkalmazható kisbusszal még több 
segítséget nyújthatnak szükség esetén.

RÁD

Embert próbáló tavasz és nyár eleje Rádon
Az elmúlt év szeptember havában tájékoztattuk a kedves 
olvasókat a 2014-2019. év közötti önkormányzati ciklusban 
végzett rádi községfejlesztési beruházások értékéről, amely-
hez az önkormányzat több mint 90 millió forint önrészt biz-
tosított.

Ennek az önkormányzati önrésznek az összegét csökkentette 
az elmúlt önkormányzati ciklusban az Izotóp Tájékoztató El-
lenőrző Társulással való együttműködésből származó összesen 
22,4 millió forint összegű támogatás, amelyet utak, járdák, vala-
mint az új postahivatal és egészségház építéséhez használtak fel. 

Ezt a gyakorlatot folytatja Rád települése a 14 gyermek ellátá-
sa érdekében zajló Rádi Bölcsőde építésének esetében is. Az új 
gyermekintézmény épületének felépítésére a kivitelezőt a 2019. 
november 21-i rendes képviselő-testületi ülésen választották ki, 
aki az enyhe időjárásra tekintettel még decemberben elkészítet-
te, megépítette az épület alapját és beszerezte az építőanyagokat 
is.

Mint ahogyan arról korábban már adtam tájékoztatást, ennek 
a beruházásnak az összes kiadása megközelíti a 150 millió fo-
rintot, amelyből önkormányzatunk önrésze megközelítőleg

21 millió forint. Ezt az önkormányzati kiadást tudjuk csökken-
teni idén, az Izotóp Tájékoztató Ellenőrző Társulás által erre 
az évre biztosított 6 860 249 Ft támogatási összeggel – mondta 
Lieszkovszki Gábor polgármester.

A Bölcsőde épület építése a tervezettnek megfelelően jól halad. 
Befejeződött a tetőfedés, külső homlokzati szigetelés és nyílás-
zárók beépítése. Az önkormányzati munka, valamint minden 
fejlesztés és építés az idén tavasszal újraindult 

Az önkormányzati Hivatalban szünetelt a személyes ügyinté-
zés, ügyfélfogadás. A köztisztviselők azonban teljes létszámban 
dolgoztak mindvégig. Az alpolgármesterek és önkormányzati 
képviselők tiszteletdíjuk felével járultak hozzá a helyi védeke-
zéshez. Több száz egészségügyi maszkot vásároltak, amelyből 
minden nyugdíjas korú rádi lakosnak ingyen házhoz is vittek. 

Megszerveztük az igénylő rászorultak számára a beszerzések és 
vásárlások segítését. Besegítettünk a karanténok ellenőrzésébe. 
Közösen, együtt ezen is túljutottunk. Gazdagabbak lettünk egy 
tapasztalattal. A szolgáltató önkormányzás pedig egy percre sem 
állt le – zárta gondolatait Lieszkovszki Gábor.

Ezekre a fejlesztésekre méltán lehetünk büszkék. Azonban ez ko-
rántsem jelenti azt, hogy ölbe tett kézzel élvezzük munkánk gyü-
mölcsét. Rengeteg tervünk van és igyekszünk minden kínálkozó 
lehetőséget megragadni, újabb beruházásokat kezdeni annak ér-
dekében, hogy még szebbé varázsoljuk településünket – mondta 
Tordai Sándor polgármester.

Püspökszilágy pályázati sikereiről és a ma már működő LIFE pályázatról tovább olvashatnak
a www.index.hu, illetve a www.magyarnemzet.hu oldalon is.



10      AZ IZOTÓP TÁJÉKOZTATÓ ELLENŐRZŐ TÁRSULÁS LAPJA

VÁCDUKA 2020/III. SZÁM

Tisztelt Olvasók!
Figyelmükbe szeretnénk ajánlani egy olyan közösségi oldalt, amely visszatekint Vácduka régmúltjába. Választ kaphat-
nak arra, hol van a Vác-dukai török vízmű, hogyan éltek régen a dukai emberek, kik voltak azok a híres emberek, akik 
itt éltek vagy csak meglátogatták községünket. Kik koptatták iskolánk padjait, kik voltak tűzoltócsapatunk tagjai?

Ezen kívül még rengeteg kérdésre kaphatnak választ a későbbiekben is, mint például ki volt gróf Rudnyánszky József, Vác-
dukának milyen hivatalos pecsétjei voltak 1733-tól? Hogyan lett gázcseretelep Vácdukán? Miért és hogyan szabályozták a 
Vácdukán keresztülfolyó Gombás patakot? 

A Vácduka Régi Képeken szeretettel várja a történelmünkre kíváncsi olvasót, nem csak cikkekkel, hanem régi képekkel is. 
Eddigi legnagyobb képgyűjtemény a 800 éves VÁCDUKA című könyv szerzőjének, Táborosi Sándornak köszönhető, amely-
ből kisvideót készítettünk.

Örömünkre szolgál, hogy megoszthatjuk Önökkel a gyűjteményünket, így azok is megismerhetik elődeink életét, akik a kö-
zelmúltban költöztek Vácdukára. 

A Vácduka Régi Képeken elérhetősége:
www.facebook.com/regikepeken.vacduka

Köszönetet szeretnénk mondani a kapott fényképekért, kortörténeti dokumentumokért. Köszönjük Vácduka Község Önkor-
mányzatának és a Vácdukáért Alapítványnak, hogy gyűjtésünket és annak méltó bemutatását támogatják.

A Vácduka Régi Képeken két szerkesztője:
Laczkóné Tóth Ágnes és Csepregi Csaba

Sajnos idén Váckisújfalun is elmaradt több, már hagyomá-
nyos rendezvény a Korona vírus miatt.

Elmaradt a már több éve megrendezésre kerülő „Gyermeknapi 
juniális” is. De azért, hogy a gyerekeknek ne legyen teljes hiá-
nyérzetük, az önkormányzat egy kis ajándékkal kedveskedett. 
Minden gyermek kapott egy kis csomagot, ami édességet és egy 
labdát tartalmazott. A labda jelzés értékű ajándék volt, hogy az 
édesség által bevitt kalóriát, gyorsan le is tudják dolgozni.

VÁCKISÚJFALU

Múlt, jelen, jövő
Június hó folyamán átadásra került a fitness- és szabadidőpark-
ban egy ivókút, ami kulturált folyadék utánpótlást biztosít az 
ott sportoló és játszó felnőtteknek és gyerekeknek. Kapcsolódó 
hír, hogy a fitness- és szabadidőpark újból nyitva van a lakosság 
számára, ismét lehet edzeni, játszani, szórakozni, kikapcsolódni. 

A gyerekek és a szülők nagy örömére, június 1-től teljes kapa-
citással és rendes (eredeti) nyitvatartással kinyitotta a kapuit az 
óvoda is.
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KEHOP pályázat Váchartyánban

Környezeti és Energiahatékonysági Operatív Program ke-
retében Váchartyán Község Önkormányzata pályázati úton 
2019-ben elnyerte az Általános Iskolára, a Polgármesteri 
Hivatalra és a Művelődési házra a teljes épületenergetikai 
felújítást.

A pályázat célkitűzésének megfelelően mindhárom épület kül-
ső hőszigetelést kapott, modern hőszigetelő műanyag ablakok 
kerültek beépítésre, és a tetőkön csúcsteljesítményű napelemes 
áramtermelő rendszer kerül üzembe helyezésre.  A projekt célja 
az épületek költségeinek csökkentése épületenergetikai fejlesz-
tésekkel.

A munkálatok jelenleg folynak, az átadásra várhatóan 2020. au-
gusztusában kerül sor.

A VÁCHARTYÁNI MŰVELŐDÉSI HÁZ

A VÁCHARTYÁNI POLGÁRMESTERI HIVATAL A VÁCHARTYÁNI APÁCZAI CSERE JÁNOS ÁLTALÁNOS ISKOLA

   VÁCHARTYÁN

IVÓKÚT A FITNESS- ÉS SZABADIDŐPARKBAN
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A Társulásról friss információk a www.izotoptarsulas.hu oldalon 
és Izotóp Tájékoztató Ellenőrző Társulás néven a Facebookon is elérhetőek!

Az ITET Magazin az ES csatornán a UPC és az INVITEL kábelhálózatokon az ITET településeken látható.
A településekről készült felvételek szerdánként 18:00-19:00 között.

A kiadásért felelős: Edelman György, ITET elnök

Tisztelt váchartyáni Lakosok!
Szeretnénk tájékoztatni Önöket, az elmúlt időszak járványügyi helyzetéről. Legfontosabb és egyben legmegnyugta-
tóbb, hogy tudomásunk szerint, nem volt igazoltan korona vírussal fertőzött lakos. Mint az ország legtöbb településén, 
nálunk is voltak házi karanténban lévő személyek, de fontos tudni, hogy legfőképp külföldről hazaérkezőknél rendel-
ték el a 2 hetes hatósági házi karantént.

2020. március 11-én a Kormány kihirdette a veszélyhelyzetet. Ennek következtében Önkormányzatunk megszervezte a 70 
éven felüli lakosaink ellátását, az óvodai dolgozók, a hivatali dolgozók és az önkormányzati képviselők segítségével. A kép-
viselő-testület által elkülönített összegből váchartyáni családokat segítettünk a kijárási korlátozás időtartalma alatt. Főként 
olyan családokat, akik elvesztették vagy korlátozták a munkaviszonyukat, illetve egyedülálló szülőként nevelik gyermeküket.

34 család részesült 5000 Ft-os vásárlási utalványban,
26 család részesült 10000 Ft-os utalványban,
3 család részesült 15000 Ft-os utalványban.

Élelmiszer és fertőtlenítő csomagot kapott 18 család 10000 Ft értékben, 12 család 5000 Ft értékben.

Köszönettel tartozunk azoknak a lakosoknak, akik a járvány ideje alatt segítségüket ajánlották fel. Potocska Istvánné, 
Dutka Gabriella Marianna, Hugyeczné Molnár Krisztina, Szilágyi Bernadett 360 db arcmaszkot, vart meg. Külön köszönet 
Funtek Karolinának, aki az alapanyagot biztosította és kiszabta az összes mennyiséget.

További arcmaszkokat ajánlott fel lakosaink részére Petri Gyula és felesége Petri Gyuláné váchartyáni házaspár, ők már 
többször segítettek a bajban. Ezúton is nagyon köszönjük a felajánlásaikat. Tiszteletre méltó és nagylelkű adományozót kö-
szönthettünk Lázár Antal klarinét művész személyében. Feleségével 100.000 forintot adományoztak a vírus elleni védekezés 
segítésére. Hálásan köszönjük.

Köszönet illeti a fertőtlenítést végző személyeket, Bökönyi Gábor vezetésével Kincses Attila és Végi András hetente többször 
végig járták a közterületeket, üzleteket, buszmegállókat, hogy fertőtlenítsék azokat a védve a lakosságot. Ezzel is nagymérték-
ben hozzájárultak a korona vírus terjedésének megakadályozásához.

Váchartyán Község Képviselő-testülete továbbá köszönetét fejezi ki mindazoknak, akik a veszélyzetben bármely módon se-
gítették az arra rászorulókat. A járvány megelőzésének érdekében sokféle intézkedést kellett betartanunk, több rendezvény 
elmaradt községünkben.

Zárva maradt az iskola és az óvoda. Üresen maradtak vasárnaponként a templomok. Lezárásra került a játszótér és a sportpá-
lya. Elmaradtak a sport rendezvények, kiürültek az utcák. A veszélyhelyzet alatt Váchartyánban említésre méltó szabálytalan-
ságok nem történtek, köszönjük a lakosoknak a fegyelmezett együttműködést.

A kijárási korlátozások enyhítésével kicsit fellélegezhetünk, de ne felejtsünk el továbbra is ügyelni környezetünk higiéniájára, 
fontos az alapos fertőtlenítés, a gyakori kézmosás és a védőtávolság betartása.

Vigyázzunk egymásra, vigyázzanak magukra!

Horgász Marianna,
Váchartyán község települési képviselője


